

- 首页
- 期刊简介
- 期刊查询
- 业务中心
- 期刊订阅
- 广告服务
- 联系我们
- 留言板
- English
-

GO

高级检索

中华眼视光学与视觉科学杂志 » 2014, Vol. 16 » Issue (8): 493-499 DOI: 10.3760/cma.j.issn.1674-845X.2014.08.011

论著

最新目录 | 过刊浏览 | 高级检索

前一篇 | 后一篇

光动力学疗法联合雷珠单抗对比雷珠单抗治疗湿性AMD有效性和安全性的Meta分析

蒋璐,陶继伟,洪明胜,余心洁,沈丽君

325027 温州医科大学附属眼视光医院

A comparison of the efficacy and safety of ranibizumab combined with photodynamic therapy (PDT) versus ranibizumab monotherapy for the treatment of wet age-related macular degeneration : a meta analysis

Jiang Lu,Tao Jiwei,Hong Mingsheng,Yu Xinjie,Shen Lijun

Eye Hospital of Wenzhou Medical University , Wenzhou 325027 , China

[摘要](#) [图/表](#) [参考文献\(0\)](#) [相关文章 \(13\)](#)
[全文: PDF \(1934 KB\)](#)
[输出: BibTeX | EndNote \(RIS\)](#)

摘要

目的 系统评价光动力学疗法联合雷珠单抗对比雷珠单抗单独治疗湿性AMD的有效性和安全性。方法 Meta分析。检索美国国立医学图书馆、荷兰医学文摘、循证医学数据库、中国期刊全文数据库、万方数据库，共纳入6篇随机对照试验，共626眼，其中单纯注药组323眼，联合治疗组303眼。遵循Cochrane Handbook 5.0质量评价原则评价纳入研究的质量，然后采用Revman 5.0软件进行统计学处理。结果 Meta分析结果显示：①最佳矫正视力（EDTRS）：治疗1年后，单纯注药组视力改善效果好于联合治疗组，差异有统计学意义[WMD=-2.84, 95%CI (0.25~5.43), P<0.05]。其中单纯注药组比联合治疗组最佳矫正视力提高≥15个视标的发生率更高，差异有统计学意义[WMD=0.66, 95%CI (0.45~0.96), P<0.05]；而2组最佳矫正视力丢失≥15个视标的发生率比较，差异无统计学意义[WMD=1.37, 95%CI (0.78~2.41), P>0.05]。②中央视网膜厚度：治疗1年后，2组视网膜厚度变化比较，差异无统计学意义[WMD=-3.17, 95%CI (-25.64~31.97), P>0.05]。③病灶大小：治疗1年后，2组病灶大小变化比较，差异无统计学意义[WMD=0.24, 95%CI (-0.38~0.86), P>0.05]。④注药次数：治疗1年后，2组注药次数比较，差异无统计学意义[WMD=-1.00, 95%CI (-2.56~0.56), P>0.05]。⑤并发症：视网膜出血：联合治疗组比单纯注药组视网膜出血的发生率更高，差异有统计学意义[RR=2.65, 95%CI (1.04~6.71), P<0.05]。结论 单独雷珠单抗相比光动力学疗法联合雷珠单抗治疗湿性AMD改善最佳矫正视力的效果更好，但在视网膜厚度、病灶大小、注药次数方面，两者的差异无统计学意义。联合治疗并发视网膜出血的风险较高。

关键词 : 年龄相关性黄斑变性, 雷珠单抗, 光动力疗法, 随机对照试验

Abstract :

Objective To evaluate the efficacy and safety of ranibizumab combined with photodynamic therapy versus ranibizumab monotherapy for the treatment of wet age-related macular degeneration (AMD) . **Methods** In this meta analysis, searches were conducted in Pubmed , EMbase , Cochrane Library , CNKI , and Wanfang databases. Six randomized control trials (RCT) in the literature were selected for meta-analysis , a total of 626 eyes : a monotherapy group (323 eyes) and a combined treatment group (303 eyes) . The methodological quality was conducted according to evidence-based medicine (EBM) . The qualities of the RTCs were evaluated according to the Cochrane Handbook for Systematic Reviews of Interventions , Version 5.0. The Cochrane Collaboration's software RevMan 5.0 was used for meta-analysis. **Results** The results of the meta-analysis showed the following : ① Best corrected visual acuity (BCVA) : the monotherapy group showed greater improvement in BCVA compared with the combined treatment group [WMD=-2.84 , 95 % CI (0.25-5.43) , P<0.05]. The incidence of people who gained ≥15 letters in the monotherapy group was higher than the combined treatment group [WMD=0.66 , 95 % CI (0.45-0.96) , P<0.05]. However , there was no significant difference between the two groups in the incidence of people who lost ≥15 letters

服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

- ▶ 蒋璐
- ▶ 陶继伟
- ▶ 洪明胜
- ▶ 余心洁
- ▶ 沈丽君

[WMD=1.37 , 95%CI (0.78-2.41) , P>0.05]. ②Central retinal thickness (CRT) : There was no significant difference between the two groups [WMD= -3.17 , 95 % CI (-25.64-31.97) , P>0.05]. ③Lesion size (LZ) : There was no significant difference between the two groups [WMD=0.24 , 95%CI (-0.38-0.86) , P>0.05]. ④Injection times : There was no significant difference between the two groups [WMD=-1.00 , 95 % CI (-2.56 ~ 0.56) , P>0.05]. ⑤Complications : The combined treatment group had a higher probability of retinal hemorrhage than the monotherapy group [RR=2.65 , 95%CI (1.04-6.71) , P<0.05]. Conclusion Meta-analysis shows that ranibizumab monotherapy is effective in achieving a BCVA gain comparable to the combined treatment regimen of ranibizumab with verteporin PDT and in wet age-related macular degenerat

Key words : Age-related macular degeneration Ranibizumab Photodynamic therapy Randomized controlled trials

通讯作者: 沈丽君 , Email : slj@mail.eye.ac.cn

引用本文:

蒋璐,陶继伟,洪明胜,余心洁,沈丽君. 光动力学疗法联合雷珠单抗对比雷珠单抗治疗湿性AMD有效性和安全性的Meta分析[J]. 中华眼视光学与视觉科学杂志, 2014, 16(8): 493-499. Jiang Lu,Tao Jiwei,Hong Mingsheng,Yu Xinjie,Shen Lijun. A comparison of the efficacy and safety of ranibizumab combined with photodynamic therapy (PDT) versus ranibizumab monotherapy for the treatment of wet age-related macular degeneration : a meta analysis. Chinese Journal of Optometry Ophthalmology and Visual science, 2014, 16(8): 493-499.

链接本文:

<http://www.cjoovs.com/CN/10.3760/cma.j.issn.1674-845X.2014.08.011> 或 <http://www.cjoovs.com/CN/Y2014/V16/I8/493>

友情链接



中国医学技术协会
www.cast.org.cn



版权所有 @ 2013 - 2014 《中华眼视光学与视觉科学杂志》

地址 : 浙江省温州市茶山高教园区温州医科大学同心楼606室 邮编 : 325035

电话 : 86-577-86699366 传真 : 86-577-86699366 Email : zhysgx@vip.126.com

本系统由北京玛格泰克科技发展有限公司设计开发 总访问量 : 51La

浙ICP备12004924号-1